
 

 

 

 

 

 

  ...מבט מהפרשה בשולי האירועים הסוערים או המסעירים

הנלוות שלו. איננו קשה לכתוב בימים סוערים כאלו ולא להתייחס למצב הפוליטי ולמשמעויות 

 א בפרשתנו אלומת אור על אחת הזויות של האירועים.וננסה רק למצלכן  ,עוסקים בפוליטיקה

בלי להתייחס למידת הצביעות של התקשורת והצדקנות המתחסדת של יפי הנפש, אותה אנו רואים 

אף כה ברב פירר ש)ההתייחסות ה'נאורה' כלפי ערב התמידבר ביומו גם בנושאים פחות שנויים במחלוקת. 

היא דוגמה יותר מוסכמת לכך, קשה למצא מילות גנאי מתאימות שיוכלו למצא את מקומן  –גרמה לביטולו 

אז על הצביעות שביחס לראש הממשלה לא נכתוב, מה שאנו רוצים להבין  בעלון המופיע בבית כנסת...(

 ?זה מה המניע לשנאה הגדולה כלפיו - לאור הפרשה

היו כבר בישראל מנהיגים שלא נחנו בצדקות, היו נהנתנים ועושקי הקופה הציבורית, היו מובילי 

מדיניות שלא מצאה חן בעיני חלק מהעם והתקשורת, אבל השנאה התהומית הזו שיכולה לאחד 

מתנגדים פוליטיים ואישיים היא רבת עוצמה וקיומה מוסכם לכל הדעות, גם לדעת אלו הסוברים 

 היה יותר מכלום...שהיה גם 

מתוארת  פרק כוב: הבה נקרא כמה פסוקים בפרשתנו אז מה הדלק שמניע את השנאה העזה הזו? 

צְחָק בָאָרֶץ ' הצלחתו הכלכלית המטאורית של יצחק בעת מגוריו בפלשתים וההשלכות שלה  זְרַע יִּ וַיִּ

יְבָרֲכֵ  ים וַַֽ וא מֵאָה שְעָרִּ מְצָא בַשָנָה הַהִּ וא וַיִּ יש וַיֵלֶךְ הָלוֹךְ ה'. הוּ הַהִּ גְדַל הָאִּ י־גָדַ וְ  וַיִּ ד. גָדֵל עַד כִַּֽ י־לוֹ ל מְאַֹֽ יְהִּ וַַֽ

קְנֵה בָקָר וַעֲבֺדָ  קְנֵה־צֹאן וּמִּ אוּ אֹתה וַי  רַבָ ה מִּ יםקַנ  תִִּֽ לִש  ימֵי  .וֹ פ  יו בִּ פְרוּ עַבְדֵי אָבִּ וְכָל־הַבְאֵרֹת אֲשֶר חַָֽ

תְמוּם  יו סִּ ים וַיְמַלְאאַבְרָהָם אָבִּ שְתִּ רפְלִּ  .'וּם עָפַָֽ

ההמשך הוא הצקה, ובכך זה לא נגמר, יצחק ממשיך, מתעלם, לא נענה  ,קנאהההתחלה היא 

צְחָ לפרובוקציות שיצדיקו את גירושו, ואז מגיע השלב הבא:  ימֶלֶךְ אֶל־יִּ עִמָ ק וַיֹאמֶר אֲבִּ מ  לֵךְ מִֵּֽ י־עָצִַּֽ תָ־נוּ כִִּֽ

דמִמֶ  אִֹּֽ  !!!נּוּ מ 

 מקנאים ולא יכולים יותר לסבול אותך! אנחנו

מעניינת הבוטות גלויית הלב, אבל אולי היא עדיפה על התייפייפות נוסח 'לך מעמנו כי קבלת טובות 

כי הצלחת קצת  לך מעמנו)שאם היית משקיע את כישוריך בשוק הפרטי לא היית עשיר פחות מנותניהן( ' 'הנאה

 ונאלצת לפעמים לשם כך לחרוג מהיושר התקני'.למנוע את הסיקור רווי השנאה נגדך 

רוש נגד יצחק מדבר ברורות על מניע הקנאה ומסביר את האמור לעיל 'ויקנאו יצו הג ,אבל מה שברור

 אותו פלשתים', ובכן לא הצלחנו לגרום לך ללכת אז 'לך' אנחנו לא מסוגלים לראות את ההצלחה שלך. 

סייעתא דשמיא מיוחדת בכמה תחומים שהוא הצליח  שלהראש הממאינני יודע אם נכון לומר שיש ל

מהפכים מול כל התחזיות השחורות, בכלכלה, ביחסי חוץ ועוד. אולי זו סייעתא דשמיא של  בהם ליצור

)אני מקוה שאף אחד לא  העם בישראל, ואולי זה בגדר מה שמוגדר בחז"ל כ'רשע שהשעה משחקת לו'

  | מאת הרב מנחם יעקבזון ראש הישיבה "פתש תולדות הרהורים לפרשת



 

שלו מקשה להגדירו  והאינטלגנציה ורמת הידע –מצוות ומחלל שבת  אחרי הכל הוא אינו שומרבשבילו, נפגע 

אבל בודאי ש'הולך לו' בתחומים רבים באופן יוצא דופן ומפתיע, הוא גם מאד מוכשר,  ,כ'תינוק שנשבה'(

אם בכלל. גם  –ובהחלט שמדינת ישראל לא ראתה ראש ממשלה בעל יכולות כאלו כבר שנים רבות 

היכולת שלו להיות מרוכז בדיונים ובניווט המדינה תוך כדי כל הלחץ שהוא נתון בו זו תופעה נדירה. אז 

 זה קסם...  –זה לא הוא  - יש קוראים לו 'קוסם' זאת אומרת

  במיוחד כשהיא מלווה בגאווה בלתי מוסתרת... –מה שברור הוא שקשה לסבול מצליחנות כזו 

 מפנה דרמטי

דרמטי וחד משמעי, אבימלך בא להתפייס ולכרות ברית עם יצחק אותו בהמשך הפרשה נפגוש מפנה 

יכֹ ' גרש לא מכבר. רֵעֵהוּ וּפִּ גְרָר וַאֲחֺזַת מֵַֽ ימֶלֶךְ הָלַךְ אֵלָיו מִּ וֹ וַאֲבִּ צְחָק מַדוּעַ . ל שַר־צְבָאַֽ וַיֹאמֶר אֲלֵהֶם יִּ

י וַ  םתְשַלְחבָאתֶם אֵלָי וְאַתֶם שְנֵאתֶם אֹתִּ תְכֶַֽ י מֵאִּ י־הָיָ . וּנִּ ינוּ כִַּֽ י נָא ה'  הוַיֹאמְרוּ רָאוֹ רָאִּ םָךְ וַמֹאמֶר תְהִּ עִּ

כְרְתָה בְרִּ  ךְאָלָה בֵינוֹתֵינוּ בֵינֵינוּ וּבֵינֶךָ וְנִּ םַָֽ שְתֶה וַיֹאכְל... ית עִּ וּוַיַעַש לָהֶם מִּ שְתַֽ  .וּ וַיִּ

נראה שההכרה שלהם שההצלחה אינה בכוחו ועוצם  ה הקנאה?מה הביא לפיוס הפתאומי ולאן נעלמ

י־הָיָ כדבריהם  ידו של יצחק אלא היא סיוע מבורא עולם ינוּ כִַּֽ םָךְה'  הרָאוֹ רָאִּ , היא זו שהביאה למפנה. עִּ

ואולי כאן נמצא ההבדל ופשר הסיום המפתיע של פרשת פלשתים, סיום שכנראה לא יקרה בפרשיות 

 האקטואליות.

לחשש שמא הוא אולי ורמת ו ,ההבנה שלהם במקור הכח איננה רק הכרה שלא יוכלו להתגבר על יצחק

זה בורא עולם שיתן  ריכוך של הקנאה, זה לא 'הוא' המוצלח והמצליחן,ההבנה הזו היא  .יגבור עליהם

 חלק לא קטן מהקנאה היא באגו המנופח של המצליח שמשדר לאחרים גם לי אם אמצא חן בעיניו.

 'תראו מי אני ומה אני ואפוא אתם...'. 

מפספס רגע מלשדר את המוצלחות שלו ואת ה'אני לא  , מר נתניהו,קשה ומר שנשוא השנאה העכשווית

 עשיתי ורק אני יכול לעשות...'.

 והמסקנא בשבילנו...

 ,אז מי שמצליח, ראשית תמיד כדאי להצניע, ואם אי אפשר אז לפחות להצטנע, להיות באמת צנוע 

להבין שלא אתה הוא ה'כל יכול' אלא בורא עולם שבחר בך כשליח ונתן לך כוחות, אם תשדר זאת 

 לעצמך זה יוקרן גם לאחרים ויפחית הרבה מעוצמת הקנאה וההשלכות שלה.    

 בת שלום וכל טוב לכולםש

 

 לידידינו היקרים אוהבי תורה וחסד המחזיקים בעץ החיים

 ברכת מזל טוב ורוב נחת

 .להולדת הנכד – אהרונית למשפח

 .להולדת הנכדה – שרעבילמשפחת 

 


